
E-shopy hledají 
kamennou tvář
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Výdejny zboží již velkým domácím e-shopům nestačí. Následují trend ze 
zahraničí a poohlížejí se po sítích kamenných prodejen, které by ovládly. 
Nedávno se to ukázalo při prodeji řetězce prodejen Sportisimo, kde 
figurovali i dva lídři internetového byznysu Alza.cz a Rockaway.  ByznyS / str. 6

Výměna šéfa vojenské 
pojišťovny se zadrhla
Snaha hnutí ANO odvolat 
šéfa Vojenské zdravotní 
pojišťovny Karla Šteina 
ani napodruhé neuspěla. 
Správní rada pojišťovny je 
ve věci nejednotná. str. 2

Bulovka se s Prahou dál 
pře o desítky milionů
Praha chce zvýšit roční ná-
jem Nemocnici Na Bulovce 
z deseti tisíc na desítky 
milionů. Nemocnice tvrdí, 
že většina budov je ve špat-
ném stavu, a tomu musí 
odpovídat i nájem. str. 4

Pokusy firem ušetřit na 
zelené energii neuspěly
Úspory desítek milionů ko-
run i rozčarování. Tak rea-
gují firmy po tři čtvrtě roce 
fungování nového výpočtu 
příspěvku na obnovitelné 
zdroje energií. str. 7

Šéf CSU Seehofer tlačí 
Merkelovou ke změnám
Lídr Křesťanskosociální 
unie (CSU) Horst Seehofer 
soudí, že alianci CDU/CSU 
čekají volební porážky, 
dokud vláda nezmění mig-
rační politiku. str. 9

Krátce
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Silný národní 
dopravce
Firmu musíme bránit, 
a to i vůči státním 
institucím, říká generální 
ředitel Českých drah 
Pavel Krtek. 

rozhoVor

str. 10–11

Šíření fotbalu
světové šampionáty 
ve fotbale by se od roku 
2026 měly konat 
ve více zemích. FiFa 
chystá i rozšíření počtu 
týmů ze 32 na 40.

SportoVní ByznyS

str. 8
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přečtěte si:

Speciál
chytrá domácnost 
a veletrh iFA 2016
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Nasazení na plné pecky
Minulý pátek odmávla hosteska start kampa-
ně senátora Jana Veleby jakožto lídra SPO-SPD 
do krajských voleb na Vysočině. Ten hodlá do 
zastupitelstva kraje dorazit na traktoru, kterým 
brázdí region. Zetor sice nastartoval, ale motor 
vzápětí chcípl. Snad pan senátor není pověrčivý.

Sociální demokrat Zdeněk Škromach, který 
senátorské křeslo obhajuje, zvolil jinou metodu. 
Těžká váha, tak si říká, v klipu nazvaném „Tito 
lidé potřebují obhájit“ má přes rameno přehozené 
boxerské rukavice. Vypadá to sice o něco bojovně-
ji než proslulé hovory z bazénku, ale kdoví.

To hudebník Felix Slováček, který do Senátu 
kandiduje na Praze 10 za Stranu soukromníků, za 
níž finančně stojí majitel skupiny Synot, senátor 
Ivo Valenta, hlásá: „I Senát může ladit!“ Inu, po-
litický novic. Valenta se zase rozhodl, že chce být 
hejtmanem Zlínského kraje, voliče zve zdarma 
na soubory z TV Šlágr. Soukromníci jsou zkrátka 
taková muzikální parta.

Žádná začátečnice není Marine Le Penová, vůd-
kyně francouzské Národní fronty. A přece naletěla. 
Zahraniční část kampaně před prezidentskými 
volbami chtěla odstartovat 23. září v české sně-
movně, akci zaštítil poslanec Tomio Okamura. Ten 
však vedení komory ohlásil jen setkání s občany. 
Když prasklo, že jde o politický mítink, postavil se 
proti šéf sněmovny Jan Hamáček (ČSSD). Alespoň 
někdo dokáže uznat, že všeho moc škodí. n Správní rada nemá na 

výměnu ředitele jedné 
ze sedmi zdravotních po-
jišťoven v zemi jednotný 
názor, zástupci ANO vět-
šinu radních stále nepře-
svědčili. ČSSD nechce, 
aby byl ve vedení někdo 
nedůvěryhodný.

Pavel Otto

Snaha hnutí ANO odvolat šéfa 
Vojenské zdravotní pojišťovny 
Karla Šteina opět skončila bla-
máží. V pořadí druhý neúspěšný 
pokus iniciovaný náměstkem 
ministra obrany Tomášem 
Kuchtou narazil na odpor před-
sedkyně správní rady pojišťovny 
Jitky Šebkové, za níž stojí osm 
z patnácti radních. Kuchta spolu 
se zástupci ministerstva financí 
a armády požadují svolat další 
mimořádné jednání orgánu. 

Ministerstvo zdravotnictví 
ovládané ČSSD chce v případě 
volby nového ředitele otevřené 
výběrové řízení. Možné nástup-
ce Šteina, o nichž se spekuluje, 
považuje za nedůvěryhodné.

Rada měla hlasovat o odchodu 
Šteina koncem minulého týdne. 

Jenže Šebková schůzi zrušila, 
protože má podle svých slov 
pochybnosti o tom, zda jsou 
někteří radní ve funkcích opráv-
něně. „Přestože se předsedkyně 
pokusila zrušit řádně svolanou 
schůzi rady, sešla se v budově 
Vojenské zdravotní pojišťovny 
usnášeníschopná většina členů 
a projednala nově nastalou situa-
ci,“ uvedli Kuchta spolu s Lenkou 
Poliakovou nominovanou za mi-
nisterstvo financí a pěti zástupci 
armády v tiskové zprávě.

Snaha obejít Šebkovou a vyjád-
řit Šteinovi nedůvěru však Kuch-
tovi a spol. nevyšla, když jeden 
z radních odešel a orgán se stal 
neusnášeníschopný. „V nastalé 
situaci se sedm členů rady roz-
hodlo vyzvat předsedkyni, aby na 
pátek 23. září svolala mimořádné 
jednání,“ stojí ve zprávě.

Ministerstvo zdravotnictví 
vedené Svatoplukem Němečkem 
(ČSSD), jehož často kritizuje šéf 
ANO Andrej Babiš, se k záležitos-
ti staví neutrálně. Případná volba 
nového ředitele je podle Němeč-
kova mluvčího Ladislava Štichy 
odpovědností správní rady. „Mi-
nisterstvo podporuje změny na 
postu ředitele, ale chce vědět, kdo 
pojišťovnu povede. Pokud má 
být jmenován nový ředitel, pak 
bude určitě požadovat otevřené, 
transparentní výběrové řízení. 
Jména, která se objevují, důvěru 
rozhodně nebudí,“ řekl Šticha.

Štein těsně unikl odvolání už 
v červnu. Od té doby se hovoří 
o snaze Babiše dosadit do vedení 
jedné ze sedmi zdravotních 
pojišťoven v zemi své lidi a tím ji 
ovládnout. Část jeho podnikání 
zasahuje i do zdravotnictví.

Výměna šéfa vojenské 
pojišťovny se zadrhla

Zápisník  
Jany Havligerové

Protagonisté dne

Karel Štein

ředitel Vozp

Gary bettman

šéf nhl

lav diaz

filipínský filmař

I napodruhé odolal pokusu o své 
odvolání. Ve správní radě se zatím 
nenašel potřebný počet radních, 
kteří by změnu podpořili.

str. 2

Obnovil turnaj nejlepších hokejistů 
světa, který se hrál naposledy  
v roce 2004 jako Kanadský pohár. 
Tenhle podnik nikdy neprodělal.

str. 8

Za svůj nejnovější snímek získal na 
benátském festivalu Zlatého lva. 
Prestižní cenu věnoval své zemi 
a jejím obyvatelům.

str. 13

PrVní Proražený tubus železničních tunelů Ejpovice u Plzně si mohli lidé prohlídnout v sobotu. Tunely, 
které procházejí vrchem Chlum, budou se svými čtyřmi kilometry nejdelšími v Česku. Stavba za dvě miliardy 
korun by měla být dokončena příští rok v listopadu.

Prohlídka v TunElu
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Důvodem odchodu Karla Šteina, který vede Vojenskou zdravotní 
pojišťovnu sedmým rokem, je to, že ho na konci loňského roku začala 
stíhat protikorupční policie. Spolu s třemi podnikateli ho viní ze špatného 
hospodaření při uzavření dvou desítek zakázek. „Celý spis se týká osoby 
generálního ředitele jen zlomkem. Obvinění je absurdní, jde o další pokus 
o kriminalizaci pojišťovny,“ míní ústav.

z čeho podezírá policie 
ředitele VozP



Dva transportní vrtulníky 
Mi-171Š si nechá zmoderni-
zovat česká armáda. Chce 
jimi nahradit zničený stroj, 
o který přišla loni při havárii 
na cvičení ve Španělsku. Za-
kázka za necelých 74 milionů 
korun bude zadána státnímu 
podniku LOM Praha, který již 
v minulosti modernizace vo-
jenských vrtulníků zajišťoval. 

„Cílem zakázky je sjedno-
cení úrovně modernizace 
vrtulníků Mi-171Š a náhrada 
kompletně modernizovaného 
stroje, který havaroval na 
cvičení ve Španělsku,“ uvedl 
Petr Medek, mluvčí minister-
stva obrany.

Podle ministerstva obrany 
byl zvolen státní podnik LOM 
Praha, aby byla zaručena 
kompatibilita všech stro-
jů. Ministerstvo obrany již 
nedávno předložilo vládě 

zakázku na nákup speciální-
ho zařízení pro tuto moder-
nizaci. Vrtulníky by měly být 
zmodernizovány do konce 
listopadu 2019.

Armáda má k dispozici 
16 vrtulníků řady Mi-171. 

Transportní vrtulník byl sou-
částí jednotky SOATU, která 
je určena na podporu speciá-
lních armádních sil. Patří 
do ních sedm strojů, které 
byly upraveny díky finanční 
pomoci USA. /čtk/

armáda si nechá 
modernizovat dva vrtulníky 

www.e15.cz | 3 |
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Marksová penzistům 
chce přidat 300 korun
Ministryně práce a sociál-
ních věcí Michaela Markso-
vá (ČSSD) chce, aby vláda 
pro příští rok plně využila 
nově nabytou pravomoc 
zvyšovat bez souhlasu par-
lamentu důchody, pokud je 
jejich růst podle pravidel 
nízký. Jestliže bude kabinet 
souhlasit, měly by důcho-
dy v příštím roce vzrůst 
o 2,7 procenta. Činilo by to 
průměrně zhruba 300 ko-
run měsíčně navíc.

Vzniknou čtyři nové 
průmyslové zóny
Nové průmyslové zóny by 
mohly vzniknout s podporou 
státu v letech 2017 až 2022 
u Chebu, Veselí nad Moravou, 
Veselí nad Lužnicí a v Morav-
ských Budějovicích. Celkové 
náklady by dosáhly 1,3 mi-
liardy korun, maximální 
dotace ze státního rozpočtu 

by neměla přesáhnout 
991 milionů korun.

Síť zpoplatněných silnic 
se asi rozšíří
Rozšířením zpoplatněných 
silnic pro kamiony a auto-
busy po roce 2019 se bude 
na dnešním zasedání zabý-
vat vláda. Plán ministerstva 
dopravy počítá s rozšířením 
placených úseků o zhruba 
tisíc kilometrů silnic první 
třídy. 

Zemřel významný český 
sociolog Ivo Možný
Ve věku 84 let zemřel před-
ní český sociolog Ivo Možný. 
S odkazem na rodinu to 
uvedl server Lidovky.cz. 
Možný po listopadové revo-
luci položil základy české 
moderní sociologie. Svou 
práci zaměřil především na 
výzkum rodiny, věnoval se 
i sociologii intimity nebo 
sociální politice. /čtk/ 

Krátce

VylePŠené VrtulníKy. armáda si nechá zmodernizovat dva 
transportní vrtulníky Mi-171Š.
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n Jednání o nové 
smlouvě mezi Pra-
hou a Nemocnicí Na 
Bulovce jsou stále na 
samém začátku. Zdra-
votníci na její podpis 
nijak nechvátají.

Adéla Čabanová

Praha chce zvýšit Nemocni-
ci Na Bulovce nájem. Ještě 
předloni platila nemocnice 
za nájem pozemků a budov 
symbolických deset tisíc 
korun, nově to mají být 
desítky milionů ročně. 
Smlouvu, jejíž první návrh 
předložilo minulý týden, 
chce mít město ještě na 
podzim podepsanou. „Vě-
řím, že se nám do podzimu 
podaří pokřivený nájemní 
vztah narovnat,“ uvedl rad-
ní Radek Lacko (ANO).

Tak jednoduché to ale 
nebude. Bulovka na podpis 
nespěchá. Připomíná, že 
většina nemocničních 

budov v majetku Prahy je ve 
špatném stavu. „Představa, 
že dokument, který se dle 
představ hlavního města 
týká zaplacení 875 milionů 
korun za nájem v průběhu 
25 let, nemocnice schválí za 
dva měsíce, je iluzorní. Ob-
zvláště proto, že nemocnice 
má jiné představy v základ-
ních bodech smlouvy,“ uvedl 
mluvčí Bulovky Martin 
Šalek.

Praha vlastní asi tři 
čtvrtiny areálu, nemocnici 
ale provozuje ministerstvo 
zdravotnictví. Kromě výše 
nájmu se strany neshodly 
ani na době trvání smlouvy. 
Pro nemocnici je nabíze-
ných 15 let s desetiletou 
opcí málo, chce kvůli lepší-
mu plánování dobu nájmu 
prodloužit na 99 let.

Donedávna platila mezi 
státními nemocnicemi za 
jednu z nejhorších, co se 
hospodaření týče. Naposle-
dy v roce 2014 dostala dotaci 
od státu 200 milionů korun, 
od té doby se drží v plusu. 

Bulovka se 
s metropolí 
dál pře 
o desítky 
milionů

n Opravy majetku 
Prahy stojí nemocnici 
ročně víc, než do nich 
investuje Praha, tvrdí 
ředitelka Bulovky 
andrea Vrbovská.

  Na co nyní potřebujete 
investice Prahy nejvíc?
Žádosti na investice na 
město ze strany nemocni-
ce přesahují 600 milionů 
korun a žádosti na opravy 
v letošním i příštím roce 
překračují 50 milionů. 
Kompletní rekonstrukci 
potřebuje pavilon chirur-
gie, žádáme o vybudování 
sociálního zařízení pro 
každý pokoj, potřebujeme 
centrální parkoviště.

  Může se Bulovka obejít 
bez investic Prahy?

Praha do svého majetku za 
roky 2000–2015 investovala 
614 milionů korun. Když 
odečteme velkou investi-
ci 400 milionů korun do 
starého pavilonu 8, vyplývá 
z toho, že průměrná roční 
investice je 14,2 milionu 
korun. Samotná údržba 
a opravy tohoto majetku 
stojí Nemocnici Na Bulovce 
ročně víc, než jsou pražské 
investice do nemocnice. 

Nazýváte to investicí do 
Bulovky. Je to ale především 
investice Prahy do svého 
majetku, a to má správný 
hospodář dělat. Pavilon 8 je 
z roku 1915, celá nemocnice 
byla otevřena v roce 1931.

 Jak by se měla vypočítat 
nová výše nájmu z vašeho 
pohledu?
Praha stále žádá zvýšení 
nájemného ze současných 
sedm milionů a deseti tisíc 
korun na 35 milionů korun. 
Nemocnice Na Bulovce toto 
odmítá a navrhuje nájemné 
v rozmezí 15 až 20 milionů 
korun. Tržní nájemné je mož-
né chtít za prostory, které 
jsou v odpovídající kvalitě. 
Výše nájmu musí vycházet 
především ze znaleckého 
posudku, který zohledňuje 
stav nemovitostí a potřebné 
investice do nich. /ač/

Zdravotníci: Nájem musí 
odpovídat kvalitě prostor

pamětNice. Původní budovy nemocnice byly postaveny v letech 1926–1934. 
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Na úřad nebo na přepážku 
dopravního podniku musejí 
lidé vrátit kartu Opencard, 
které skončila platnost. Pod-
le mluvčího magistrátu Víta 
Hofmana o této povinnosti 
mnozí lidé nevědí. „Tato 
povinnost je zakotvena ve 
všeobecných obchodních 
podmínkách. Karta je majet-
kem hlavního města, nikoli 

klienta, proto je nutné ji vrá-
tit,“ sdělil Hofman. Držitelů 
karty Opencard bylo zhruba 
1,2 milionu, letos končí plat-
nost asi půl milionu karet.

Vracet budou lidé podle 
obchodních podmínek také 
nové karty Lítačka. Ty si lze 
objednat přes internet a pak 
si ji vyzvednout za sto korun 
na úřadě nebo si ji nechat 

zdarma poslat poštou. Také 
v tom případě je ale nutné 
starou Opencard odevzdat.

Pokud cestující nepotře-
buje o vrácení karty potvr-
zení, může ji odevzdat také 
na pobočkách dopravního 
podniku. Potvrzení ale vyda-
jí jen informace na úřadě ve 
Škodově paláci. /čtk/

Karty Opencard patří městu

Na piazzetě Národního 
divadla v Praze od pátku 
uctívají lidé památku legen-
dární sportovní gymnastky 
Věry Čáslavské. Zápisy 
v kondolenčních knihách 
vyzdvihují hlavně občan-
skou odvahu sedminásobné 
olympijské vítězky.

Dnes bude Národní 
divadlo místem posledního 
rozloučení. Smuteční obřad 
začne v 10 hodin a veřejnost 
bude moci na piazzetě na 
velkoplošné obrazovce sle-
dovat přenos z jeviště.

Věra Čáslavská zemřela 
30. srpna ve věku 74 let. /čtk/

poslední rozloučení
s Věrou Čáslavskou 
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OD PONDĚLÍ 12. ZÁŘÍ

Nabídka zboží platí od 12. 9. do 18. 9. 2016 nebo do vyprodání zásob. Chyby v tisku vyhrazeny. Ceny jsou bez dekorace. 
Lidl si vyhrazuje právo změn v balení a variantě nabízeného zboží. Odběr možný jen v obvyklém množství.
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OLIVOVÝ OLEJ
extra panenský 

1 l

129.-

TUŇÁK
ve slunečnicovém oleji,
1 kg = 260 Kč/PP

900 g

169.-

SCHWARZWALDSKÁ 
ŠUNKA 
krájená, 
ručně solená, 
bez lepku, 
1 kg = 239,60 Kč

250 g

59.
90

257909/66� inzerce

n Držitel prestižního 
filmového ocenění 
Oscar režíruje úvodní 
epizody seriálu o Al-
bertu Einsteinovi.

V okolí budovy pražské 
základní školy Na Smetance 
natáčel v sobotu americký 
režisér Ron Howard další 
scény desetidílného seriálu 
Génius o předválečném 
životě Alberta Einsteina. 
Howard, známý díky 
filmům Čistá duše, Šifra 
mistra Leonarda a Apollo 
13, bude však režírovat 
jenom úvodní epizody 
televizní série. Od jara 2017 
by se měla vysílat  
ve 171 zemích a 45 jazycích.

Pro potřeby filmařů se 
v sobotu proměnila vino-
hradská škola v mnichov-
ské Luitpold Gymnasium 
spojené se jménem geni-
álního vědce. Atmosféru 
druhé poloviny 19. století 
vytvořili muži v cylindrech, 
pochodující vojáci v pest-
rých uniformách nebo fiakr 
tažený párem černých koní. 
Produkce filmu uzavřela 
ulice v bezprostředním 
sousedství školy. Filmaři 
striktně odmítli focení či 
rozhovory.

„Natáčení začalo 3. září, 
točilo se například na Lokti, 
přičemž práce na seriálu po-
trvají do poloviny března. Na 
jeho vzniku se budou podílet 
ještě další dva režiséři,“ sdě-
lil Ondřej Novák, lokální ma-
nažer společnosti Stillking 
Films, která pro Američany 

howard natáčel v praze

Řepy si postaví 
sportovní areál
Na sportovní areál v Řepích 
přidá magistrát v příštích 
třech letech celkem 75 mi- 
lionů korun. Náklady na dvě 
sportovní haly, krytý bazén 
a hotel budou v souhrnu 
činit zhruba tři sta milionů  
Přidělení peněz schválili 
pražští radní. Areál má 
vzniknout na dvou hektarech 
na jihovýchodním okraji Řep 
v bývalém areálu Vojenských 
staveb. Areál by měl být 
pronajmut soukromému 
správci, který by si některé 
části, například hotel nebo 
fitness, dovybavil. /čtk/

zajišťuje produkci v Česku. 
V Praze filmaře zaujala ještě 
budova školy v pražských 
Strašnicích, která bude po 
nezbytných úpravách nabí-
zet interiéry švýcarské školy 
v Aarau.

Filmové pobídky v tu-
zemsku trvají od roku 2010. 
Česko vždy lákalo zahraniční 

produkce zejména historic-
kým prostředím. Po prvot-
ním porevolučním zájmu 
ale nastal propad a filmaři 
využívali možnosti jiných 
zemí, které nabízely pobíd- 
ky. Po jejich zavedení se 
zahraniční štáby do Česka 
vrátily a zaměstnávají tu 
tisíce lidí. /čtk/

Dva tisíce expertů přijelo jednat o epilepsii

Více než dva tisíce odborníků na epilepsii se v Praze od 
včerejška zúčastňuje Evropského epileptologického kon-
gresu. Do 15. září tu budou diskutovat o nových poznat-
cích v léčbě nemoci, jíž trpí šest milionů Evropanů.

Hlavní město přispěje na zdravotní pohotovosti

Praha v příštím roce zvýší příspěvek na provoz zdravotnic-
kých pohotovostí o pět milionů na 29 milionů korun. Dota-
ce má pomoci s vybavením i personálním obsazením. /čtk/

Krátce



Podnik z kauzy tunelů 
Blanka je v úpadku
Pražský městský soud 
prohlásil úpadek firmy 
ČKD Praha DIZ, jež se 
sama koncem srpna 
k insolvenčnímu řízení 
připojila. Původně vedla 
spor s Prahou o platby za 
práce na tunelu Blanka. 
Podle arbitráže město  
firmě požadovaných  
1,7 miliardy korun platit 
nemusí.  Více E15.cz

Výrobci porcelánu  
Thun rostou tržby 
Porcelánka Thun 1794 ze 
Sadova u Karlových Varů 
v prvním pololetí zvýšila 
meziročně tržby o 22 mi- 
lionů korun na 225 milio-
nů korun. Letos chce utr-
žit 471 milionů, meziročně 
o devět procent více.

Gramofony SEV Litovel 
si připisují rekordy 
Největší světový výrobce 
gramofonů v kvalitě Hi-Fi, 
firma SEV Litovel, loni 
dosáhl tržeb 386 milionů 
korun, nejvíce v historii. 

Tržby za rovněž rekord-
ních 111 tisíc vyrobených 
přístrojů vzrostly o pěti-
nu, zisk činil 39 milionů 
korun, meziročně stoupl 
více než dvojnásobně. Vý-
roba díky prudce rostoucí 
oblibě gramofonových 
desek stoupla o patnáct 
tisíc přístrojů.

Počet SIM karet se drží 
na čtrnácti milionech
Počet aktivních mobilních 
SIM karet přestal růst a již 
několik let stagnuje kolem 
čtrnácti milionů. Z toho 
devět milionů tvoří smluv-
ní zákazníci operátorů, 
zbytek připadá na před-
placené karty. Vyplývá to 
z údajů Českého teleko-
munikačního úřadu. Dnes 
uplyne 25 let od spuštění 
první tuzemské mobilní 
sítě. /čtk/

| 6 | byznys

n Největší internetové 
obchody v Česku ná-
sledují globální vzory 
typu Amazonu a zkou-
šejí byznys v běžných 
prodejnách. 

Daniel Novák

Velkým internetovým 
obchodům narostly svaly na-
tolik, že si troufají přebírat 
kamenné řetězce. Ukázalo 
se to také při prodeji sítě se 
sportovním zbožím Sporti-
simo. Mezi zájemci se podle 
informací deníku E15 obje-
vili dva lídři internetového 
byznysu, společnosti Alza.cz 
a Rockaway. 

Lidé z internetové branže 
považují expanzi on-line 
hráčů do kamenného světa 
za logický krok. „Největší 
čeští internetoví prodejci 
rychle vybudovali početnou 

síť off-line výdejen. Češi si 
oblíbili osobní přebírání 
zboží. Možností dalšího 
růstu jsou klasické kamenné 
prodejny, které navážou na 

pozitivní zkušenosti s vý-
dejnami,“ uvedl podnikatel 
Michal Hardyn, který rozvíjí 
on-line projekty a start-upy. 
Odvolává se na zkušenosti 
z Anglie. Jen tři z deseti 
největších e-commerce firem 
jsou tam čistě internetoví 
prodejci. „Byla to zajímavá 

příležitost, o které jsme 
věděli, ale intenzivně jsme 
se tomu nevěnovali, sou-
středíme se teď na aktuální 
portfolio,“ sdělila  mluvčí 
skupiny Rockaway Michaela 
Papežová. Ta ovládá Mall.cz 
a řadu dalších e-shopů. 

Svou účast v tendru na 
Sportisimo více nekomento-
vala ani Alza. Tento největší 
český e-shop, jenž vyrostl na 
elektronice, se letos pustil 
právě do sportovních potřeb. 
„S dosavadním vývojem pro-
deje sportovního zboží jsme 
velmi spokojeni. Je to rychle 
rostoucí segment, ve kterém 
spatřujeme velký potenciál 
do budoucna,“ uvedl šéf mar-
ketingu Alzy Karel Kučera. 

V zahraničí je už průnik  
e-shopů do sfér mimo in-
ternet trendem. Například 
největší internetový obchod 
světa Amazon letos oznámil, 
že ve Spojených státech vy-
buduje kolem čtyř set 

E-shopy si už troufají na  
nákup kamenných řetězců

Z průniku  
e-shopů mimo  

internet je trend.  
Například Amazon  
vybuduje v USA síť

400
knihkupectví.

Zakladatel e-shopu Mall.cz 
Ondřej Fryc sice stále vkládá 
peníze do nových technologií 
a internetu, kapitál už má 
ale také v jiných sférách. 
Jeho společnost Spread 
Capital poslala peníze 
například americkému výrobci 
masovo-zeleninových tyčinek 
Wild Zora. Většinový podíl 
drží v libereckém staviteli 
roubenek Tradiční dům. Další 
Frycovou off-line investicí je 
výrobce dřevoplastových teras 
a plotů WoodPlastic z Týnce 
nad Sázavou.

Ex-šéf Mall.cz 
investuje do roubenek

knihkupectví. Další interne-
tový gigant Alibaba pochá-
zející z Číny se nedávno stal 
největším akcionářem sítě 
čínských obchodních center 
Intime Retail. 

VyzVEdnu si sáM. Zákazníci si oblíbili osobní odběr zboží objednaného v e-shopech. Pro internetové prodejce je to jeden z důvodů, 
proč otevírat vlastní kamenné prodejny, které navazují na dobré zkušenosti s výdejnami.
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n Podniky se pokouše-
ly o snížení svého re-
zervovaného příkonu. 
Chtěly tak ušetřit za 
platby na obnovitelné 
zdroje energie. Ztros-
kotaly ale na nejasnos-
ti vyhlášek.

Jan Stuchlík

Úspory desítek milionů 
korun, ale také rozčarování. 
Tak po tři čtvrtě roce vypa-
dají důsledky nového výpoč-
tu příspěvku na obnovitelné 
zdroje, který platí firmy. 
Podniky loni po dlouhém 
boji prosadily úlevu z úhrad 
na obnovitelné zdroje, jejíž 

celkovou výši ministerstvo 
průmyslu odhadlo na čtyři 
miliardy korun ročně. 

„Naše členské firmy, které 
mají nepřetržitý provoz, 
ušetřily částky, 
jež očekávaly,“ 
konstatoval ta-
jemník Sdru-
žení velkých 
spotřebitelů 
energie Karel 
Šimeček.

Jeden z nej-
větších spotře-
bitelů energie 
v Česku, ocelárna 
ArcelorMittal, počítá 
s letošním snížením nákladů 
díky novému výpočtu ve výši 
350 milionů korun. Chemic-
ká divize Agrofertu ušetřila 

zatím padesát milionů ko-
run.  „Na druhé straně jsme 
oproti loňskému roku při-
bližně o třetinu více zatíženi 

platbami za systémové 
služby, takže naše 

očekávání zcela 
naplněno neby-

lo,“ vysvětluje 
mluvčí Agro-
fertu Karel 
Hanzelka.

Od letoška 
se firmám 

příspěvek na 
obnovitelné 

zdroje energie 
stanovuje podle re-

zervovaného příkonu, nikoli 
skutečné spotřeby energie. 
Poradenská společnost EGÚ 
Brno odhaduje, že firmy mají 

sjednaný dvakrát vyšší pří-
kon, než který ve skutečnosti 
potřebují. Při jeho snížení 
tak mohou na příspěvku na 
OZE dál ušetřit. „Jenže pod-
niky, které mají více přívodů 
elektřiny, zjistily, že kvůli 
nejasnosti ve vyhláškách je 
snížení příkonu problém,“ 
zdůrazňuje Šimeček.

 „Žádná legislativa nedefi-
nuje způsob stanovení hod-
noty rezervovaného příkonu 
na odběrném místě v pří-
padě, kdy v rámci jednoho 
odběrného místa je více míst 
připojení,“ vysvětluje mluvčí 
společnosti E.On Vladimír 
Vácha. Sdružení velkých 
spotřebitelů už jedná s dis-
tributory a ERÚ o možných 
řešeních. Energetický regu-

Firmy chtěly platit méně na  
obnovitelné zdroje. neuspěly 

E.On  
v letošním roce  

zaznamenal zatím jen

51
žádostí firem o snížení 

rezervovaného  
příkonu.

Jak získat 
licenci pro 
elektrárnu
Solární energie je stále oblí-
benější formou, jak mohou 
domácnosti pokrýt část své 
spotřeby elektrické energie. 
Co je však třeba pro získání li-
cence na provozování solární 
elektrárny o výkonu nad deset 
kilowattů s možností dodávky 
do sítě?

Žadatel musí v prvním 
kroku vyplnit formulář 
s žádostí o licenci. Rozlišují se 
dva druhy: pro fyzickou a pro 
právnickou osobu. V jednodu-
chém formuláři s vyplněným 
jménem a kontaktními údaji 
se dokládá potvrzení o přidě-
leném IČ nebo žádost o přidě-
lení IČ. Je také třeba doložit 
potvrzení o bezúhonnosti. 

Pro elektrárnu o výkonu 
nad dvacet kilowattů je třeba 
prokázat odbornou způsobi-
lost žadatele nebo odpověd-
ného zástupce. Pro udělení 
licence je také třeba dodat 

dokumenty týkající se pro-
vozovny samotné – seznam 
provozoven, katastrální 
mapu s vyznačením umístění, 
potvrzení vlastnictví ener-
getického zařízení a souhlas 
případných spoluvlastníků. 
Na závěr je třeba proká-
zat technické předpoklady 
energetického zařízení 
– zpravidla je to revizní 
zpráva, popřípadě dokument 
stavebního úřadu, na jehož 
základě je žadatel oprávněn 
energetické zařízení užívat 
nebo jinak provozovat. Pokud 
chce žadatel získat licenci 
pro elektrárnu o výkonu nad 
200 kilowattů, bude muset 
prokázat také splnění finanč-
ních předpokladů pro výkon 
licencované činnosti.

Podrobnější informace pro 
žadatele o udělení licence 
lze nalézt na webových 
stránkách Energetického 
regulačního úřadu v sekci 
Licence v záložce Informace 
pro žadatele.

U solárních elektráren 
do výkonu deseti kilowattů 
je nově možné uplatňovat 
takzvané zjednodušené při-
pojení, u kterého není potřeba 
dokládat výše uvedené do-
kumenty. Toho se však bude 
týkat až příští téma.

Autorka je předsedkyní ERÚ

Z energetiky

Alena Vitásková

lační úřad však zatím změny 
ve vyhláškách neplánuje. 

Firmy s více přívody 
energie nakonec nejspíš na 
snížení požadavků na síť 
příliš neušetří. „V některých 
případech si snížení rezerva-
ce příkonu vyžádá investice 
na straně žadatele, zejména 
do výměny měřicích trans-
formátorů nebo do rozdě-
lení měření na požadovaná 
místa připojení,“ uvádí za 
ČEZ Distribuci mluvčí Soňa 
Holingerová. 

Tím ovšem podniky 
ztrácejí motivaci ke sníže-
ní příkonu. Přitom i podle 
distributorů by bylo žádoucí, 
aby firmy své požadavky na 
síť co nejvíce přizpůsobily 
skutečným potřebám.

E.On zatím v letošním roce 
zaznamenal 51 žádostí firem 
o snížení rezervovaného pří-
konu. ČEZ Distribuce zmi-
ňuje stovky žádostí, z nichž 
se ale většina týká malých 
firem připojených jen k síti 
nízkého napětí. Upřesňuje, 
že počet žádostí meziročně 
narostl o několik desítek.

jEn 25 kilograMů trhaViny stačilo k odstřelení 110metrového komína v bývalé textilce 
Oděvního podniku Prostějov.  Pád posledního symbolu továrny, na jehož vršku se skvěl nápis OP,  
si nenechaly ujít desítky lidí. Výrobní haly podniku zboural nový majitel osmnáctihektarového 
areálu, firma Astria Group. Jednání s investory o dalším využití ploch jsou údajně na dobré cestě. 

TečkA ZA OP PrOsTěJOV
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n Přestože prestižní 
klání světových hoke-
jistů pořádá zámořská 
NHL, televizní práva 
se obchodovala samo-
statně.

Už tuto sobotu začíná 
prestižní hokejový světový 
pohár. Turnaj, který se konal 
naposledy před 12 roky. 
Turnaj, jenž je svou prestiží 
přirovnáván k olympijským 
hrám. A možná je i předčí. 
Obě akce mají společné to, že 
se na nich utkají ti nejlepší 
hráči. Hlavním rozdílem jsou 
však finance. Olympijské 
prémie a odměny za svě-
tový pohár se nedají vůbec 
srovnávat. Pořádající NHL 
očekává, že vydělá 65 mi- 
lionů dolarů. 

Jedná se o megalomanský 
turnaj. Prestižní hokejový 
webový server Hockey news 

Hokejový pohár 
v torontu vydělá 
miliony. všem

Gianni Infantino, nový 
prezident Světové fotba-
lové federace (FIFA), slíbil 
po svém zvolení, že fotbal 
bude expandovat. Nyní jeho 
plány získávají první obrysy. 
Světový šampionát 
by se měl od roku 
2026 konat ve 
více zemích. 
Kromě toho 
FIFA chystá 
rozšíření 
počtu účast-
níků turnaje. 
Ze 32 týmů by 
se měl šampi-
onát rozšířit na 
čtyřicet.
„Všechno je možné. Udě-
láme to, co bude dobré pro 
fotbal,“ prohlásil Infantino.

Podle zveřejněných 
informací se uvažuje o tom, 
že mistrovství světa by spo-
lečně uspořádaly dokonce 
tři země – Kanada, USA 
a Mexiko. Právě Kanada je 
místem, kde se fotbal potře-
buje prosadit, neboť v této 
zemi nepatří k podporova-
ným sportům.

Podobným směrem se 
vydala už UEFA. Evropský 
šampionát v roce 2020 se 
uskuteční dokonce ve 
13 zemích a už letos došlo 

k rozšíření počtu účastníků 
ze 16 na 24.

Fotbalový světový šam-
pionát patří mezi nejvý-
znamnější sportovní akce. 
Poslední turnaj přinesl 

příjmy ve výši čtyř 
miliard dolarů, 

což je o 66 pro-
cent více než 
v roce 2010. 
Další nárůst 
FIFA očekává 
za dva roky, 

kdy se turnaj 
koná v Rusku.

USA patří 
mezi zájemce 

o pořádání mistrov-
ství světa, turnaj chtěly 

už v roce 2022. Naposledy 
se světový šampionát ve 
Spojených státech konal 
v roce 1994.

Jen samotná kandida-
tura stojí zájemce miliony 
dolarů. Například vítězný 
Katar, který uspořádá turnaj 
v roce 2022, utratil za kan-
didaturu 42 milionů dolarů. 
Neúspěšné Spojené státy 
uváděly sumu 10 milionů 
dolarů, podle znalců ale byla 
částka vyšší. USA plánují, 
že pro současnou kandida-
turu částku rozhodně zvýší, 
minimálně dvojnásobně. 

FIFA připravuje 
změnu formátu 
světových 
šampionátů

Martina  
Peřinková

Stranu připravila

šéFové. Lídry českého týmu „bez hvězd“, který především zámořští experti řadí mezi jasné outside-
ry torontského turnaje, jsou Jakub Voráček a Tomáš Plekanec.
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dokonce ve svém komentáři 
uvedl, že světový pohár se 
koná proto, aby liga, tedy 
NHL, i hráči vydělali. Celkový 
profit turnaje má být rozdě-
len 50 : 50 mezi hráče a NHL. 

Na své si však přijdou 
i jednotlivé národní federace, 
jejichž týmy se turnaje zúčast-
ní. Tedy i ta česká. Odměna 
za účast je 500 tisíc dolarů. 

Kromě toho ještě jednotlivé 
federace mají nárok na část 
zisku ze vstupného z příprav-
ných utkání, která se odehrají 
ještě před turnajem.

Očekávané finanční výděl-
ky jsou tentokrát mnohem 
vyšší než na posledních 
světových pohárech. Připo-
meňme, že v roce 1996 turnaj 
vydělal bezmála 20 milionů 

dolarů a před 12 lety to bylo 
34 milionů dolarů.

Přestože světový pohár je 
pod pořadatelskou taktov-
kou NHL, televizní práva se 
obchodovala samostatně. To 
znamená, že ten, kdo vlastní 
práva na vysílání zápasů 
NHL, neměl automaticky 
zajištěna vysílací práva na 
tento turnaj. Tak se napří-
klad stalo, že poprvé od 
sezony 2003/2004 se vrátí 
hokej na obrazovky stanice 
ESPN. Ta pro tento turnaj 
přeplatila NBC, jež vlastní 
vysílací práva na NHL až do 
roku 2021 díky kontraktu za 
dvě miliardy dolarů.

Tento ročník světového 
poháru je však prvním kro-
kem v uskutečnění dalších 
plánů. Vedení NHL chce, aby 
se hokejový turnaj hrál po 
vzoru golfového Ryder Cupu. 
Tedy tým Severní Ameriky 
proti zbytku světa. Tento 
formát turnaje je v plánu od 
roku 2020.

Světový pohár bude přená-
šet Česká televize. Na kanálu 
ČT Sport odvysílá všech 
17 utkání, noční zápasy bude 
druhý den opakovat.

Katar,
který uspořádá 

fotbalové mistrovství 
v roce 2022, utratil

za kandidaturu

42
milionů 
dolarů. 

.

Vedení NHL chce, 
aby se příští 
hokejový turnaj hrál 
po vzoru golfového 
Ryder Cupu. 

nové koště. Gianni Infantino se chopil žezla prvního muže 
světového fotbalu rázně. Plány má velkorysé.
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n Předseda CSU 
odmítá spekulace 
o odštěpení od CDU. 
Zdůrazňuje ale, že 
volební úspěch je pro 
něj důležitý.

Karolína Flaszová

Lídr bavorské Křesťanskosoci-
ální unie (CSU) Horst Seehofer 
je přesvědčen, že alianci CDU/
CSU čekají volební porážky, 
dokud vláda nereformuje svou 
migrační politi-
ku. Jeho partaj 
v ní navrhla ně-
kolik změn. Sna-
ží se mimo jiné 
přimět partnery 
k přijetí stropu 
pro přijímání 
uprchlíků na  
200 tisíc ročně.

Šéf bavorské 
vlády Seehofer 
vysílá nejedno-
značné signály 
ohledně pevnosti svazku 
CSU se sesterskou Křesťan-
skodemokratickou unií (CDU) 
kancléřky Angely Merkelové. 
„Pokud zmenšíme propast 
mezi našimi postoji, máme 
(v příštích volbách) slušné 
šance. Jestli se to ale nepodaří, 
bude to hlavní břímě pro CDU 

i CSU,“ řekl v sobotu. V tisku 
se objevil i další jeho výrok. 
„Chceme vyhrát s vámi, ale 
chceme vyhrát. A ta druhá 
část je nejdůležitější,“ vzkázal 
údajně.

O sporných tématech 
jednaly špičky koalice včera 
v Berlíně, v otázce migrace ale 
nedošlo k posunu. CDU před 
schůzkou CSU vyzvala, aby 
na kancléřku přestala útočit. 
Místopředseda křesťanských 
demokratů Thomas Strobl 
podotkl, že hádky poškozují 
partnery nejvíc. Napětí mezi 

spojenci opět 
vzrostlo po 
nedávných 
volbách 
v Meklenbur-
sku-Předním 
Pomořansku, 
kde CDU skon-
čila na třetím 
místě za pro-
tiimigrační 
Alternativou 
pro Německo 
(AfD). CSU 

v pátek večer přijala katalog 
změn v přistěhovalecké poli-
tice, které by chtěla v koalici 
prosadit. Kromě limitu pro 
uprchlíky obsahuje zákaz 
nošení burek, výzvu ke zrušení 
dvojího občanství či rychlé de-
portaci odmítnutých žadatelů 
o azyl. Na rozdíl od dřívějška 

v něm ale není požadavek na 
prioritní přijímání uprchlíků 
z křesťanského prostředí. 
Má se vztahovat jen na běžné 
přistěhovalce, ale ne žadatele 
o azyl. Bavorská strana v tuto 
chvíli mlčí ohledně podpory 
případné další kancléřské kan-
didatury Merkelové. Minulý 
týden se objevily spekulace, že 
ji část CSU chce blokovat. Se-
ehofer ale ujišťuje, že ambice 
stanout v čele země nemá.

seehofer Merkelovou 
tlačí ke změnám

světová ekonoMIkA & zAHrAnIčí www.e15.cz | 9 |

Bavorská strana 
v tuto chvíli mlčí 
ohledně podpory 
případné další 
kancléřské 
kandidatury 
Merkelové. 

Podle aktuálního průzkumu je 
s činností kancléřky spokojeno 
45 procent Němců. V minulém 
roce přitom kancléřce věřilo 
63 procent dotázaných. 
Zajímavé také je, že většina 
Němců si nepřeje další 
kandidování Merkelové  
(51 procent), jen 46 procent 
dotázaných se domnívá, že 
jde o správné rozhodnutí. 

Její bavorský spojenec je na 
tom o procento hůře. Nejlépe 
si u Němců se 73 procenty 
stojí sociálnědemokratický 
ministr zahraničí Frank-Walter 
Steinmeier. 

Předsedkyni AfD Frauke 
Petryovou má v oblibě  
14 procent tázaných.

Merkelové klesá 
prudce popularita

Při náletech v syrském městě Idlib umírají lidé 

Zatím 58 lidí zemřelo při náletech na syrské město Idlib, které 
drží povstalci. Bilanci zveřejnili opoziční aktivisté ze Syrské 
organizace pro lidská práva. K leteckým úderům došlo poté, 
co byla ohlášena dohoda o příměří dojednaná Ruskem a USA. 

GM svolá přes čtyři miliony aut kvůli softwarové chybě

Softwarová chyba, která může v některých případech způ-
sobit, že se při nehodě neaktivují airbagy, donutila General 
Motors svolat po světě do servisů téměř 4,3 milionu aut.

Clintonová slibuje druhý život uhelným dolům 

Ustávající těžba uhlí je problémem i v USA, kde je jedním z té-
mat prezidentských voleb. Kandidátka Hillary Clintonová by 
chtěla regiony postižené úpadkem těžby revitalizovat za po-
moci nové infrastruktury a přilákáním průmyslu.  více e15.cz 

MasterCard čelí žalobě kvůli poplatkům

Až 14 miliard dolarů by mohl v Británii zaplatit vydavatel pla-
tebních karet MasterCard, který měl údajně účtovat nadměr-
né poplatky u karetních transakcí. Požadavek na odškodné je 
nejvyšší, jaký kdy byl u britského soudu předložen. /paj, čtk/

Krátce

Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,208

Čína 1 3,589

Dánsko 1 3,630

EMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,610

Japonsko 100 23,312

Kanada 1 18,499

Maďarsko 100 8,756

Norsko 1 2,922

Polsko 1 6,236

Rusko 100 37,252

Švédsko 1 2,844

Švýcarsko 1 24,630

Turecko 1 8,097

USA 1 23,975

Velká Británie 1 31,942

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 9. 9. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 55,95 -0,09

ČEZ 430,00 -1,60

Erste Bank 725,00 0,46

Fortuna 89,35 -0,72

Kofola 424,20 1,73

KB 842,00 -2,74

Moneta 78,15 -0,95

O2 CR 235,90 1,72

Pegas 794,90 -0,01

Philip Mor. ČR 12 770,00 0,11

TMR 697,00 2,65

Unipetrol 182,00 0,00

VIG 491,90 1,70

Celkový objem (v tisících korun) 451 636,75

Akcie na pražské burze 9. 9. 2016 
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Jeden z inženýrů němec-
kého automobilového 
koncernu Volkswagen se 
u amerického soudu přiznal 
k podílu na skandálu kolem 
falšování testů emisí naf-
tových vozů. Dohodl se, že 
bude spolupracovat s minis-
terstvem spravedlnosti USA 
při vyšetřování této aféry. 
Inženýr James Liang je prv-
ní osobou, kterou americké 
úřady v rámci vyšetřování 
emisního skandálu obvinily, 
napsala agentura Reuters.
Americká agentura pro 

ochranu životního pro-
středí (EPA) loni v září 
Volkswagen obvinila, že do 
vozů s naftovým motorem 
instaloval software umož-
ňující při testování emisí 
skrývat vysoce nadlimitní 
hodnoty oxidů dusíku.

Po celém světě se emisní 
skandál Volkswagenu týká 
zhruba 11 milionů nafto-
vých aut včetně asi  
1,2 milionu vozů Škoda 
Auto. V Evropě aféra zahr-
nuje zhruba 8,5 milionu aut 
s naftovým motorem. /čtk/

Inženýr vW přiznal podíl 
na podvodu s emisemi

MeGAprobLéM. Emisní skandál automobilky se týká přibližně 
11 milionů automobilů.  



Jan Šindelář

 Jste šéfem Českých drah 
skoro dva roky, což je v po-
slední době celkem nadprů-
měr. Čím si vysvětlujete, že 
jste takový vytrvalec? 
To si nevysvětluji nijak. 
Pokud narážíte na politickou 
rovinu, pak konsenzus je, 
že politika by měla končit 
v dozorčí radě. Té se každý 
měsíc zodpovídáme. Jsem 
najatý manažer akciové 
společnosti, takže po mně 
prosím nechtějte, abych se 
vyjadřoval k politice.  

 Všichni víme, že na pozi-
ci šéfa Českých drah je tře-
ba trochu tančit mezi vejci. 
Zvnějšku to vypadá, že jako 
vedení drah torpédujete 
veškeré politické záměry 
ministerstva dopravy na 
železnici. Necítíte napětí 
mezi dvěma křídly téhle 
budovy?
To není napětí, to je vše dáno 
přirozeně rozdílnou rolí mi-
nisterstva dopravy a ČD, kte-
ré jsou obchodní společností. 
Na různé věci se mohou 
vyskytnout různé názory, což 
je podle mě zdravé. Stejně 
tak jsou občas různé názory 
v našem představenstvu 
a v dozorčí radě, nikdy to ale 
není v osobní rovině. Zní to 
jako klišé, ale prostě musíme 
bránit firmu, a to i vůči 
státním institucím. Když 
to nebudeme dělat, tak nás 
napadnou akcionáři, věřitelé, 
odbory, snížil by se nám 
rating. Jedinou naší prioritou 
je akciová společnost.

 Jako vedení drah jste na-
příklad proti státní půjčov-
ně vlaků, kterou prosazuje 
ministr Dan Ťok. Proč? 
Ano, jsme rezolutně proti, 
protože jsme přesvědče-
ni, že vlastnictví železa 
je konkurenční výhodou 
Českých drah. Je to jako když 

petrochemické společnosti 
mají rafinerie, taky je nikdo 
nedá konkurenci zdarma. 
Vybudovat rafinerii nebo tře-
ba cementárnu stojí miliardy 
a podle ekonomické teorie to 
představuje vysokou bariéru 
vstupu do odvětví. To platí 
i o vlastnictví vlaků.  

 Neuznáváte ani argu-
ment, že nákup vlaků stá-
tem ušetří drahám peníze?
V této rovině to zatím neře-
šíme. Možná by to ušetřilo 
peníze na odpisech a úro-
cích. Na druhé straně je ale 
třeba platit nájem, který 
musí být tržní, aby to nebyla 
nedovolená veřejná podpora. 
A když mluvím o konku-
renční výhodě, tak nejde jen 
o vlastnictví toho železa, ale 
o celé know-how a zázemí. 
Máme opravárenské kapa-
city, zkušené zaměstnance 
a tak dále. 

 Sdílíte v této souvislosti 
obavy, které prezentovali 
odboráři, že dojde postupně 
k rozborce Českých drah? 
Nejdříve se stát ujal ná-
draží, pak se ujme vozidel 
a časem třeba obere dráhy 
o opravárenské kapacity, 
depa a podobně?
Opakuji, my musíme bránit 
akciovou společnost. To 
znamená hájit mnohé zájmy. 
Zájem akcionářů, tedy 
10,5 milionu občanů, pozici 
věřitelů, neboť čistý dluh 
Skupiny ČD činí 33,6 miliardy 
korun, objednatelů i cestují-
cích. K tomu máme zaměst-
nance a velkou společenskou 
odpovědnost. Témata, která 
otevírají odboráři, jsou legi-
timní. A mnohá z nich jsou 
společná s našimi. 

 Znovu se ptám, chová 
vedení zmíněnou obavu?  
Slovo obava bych nepoužil, 
to by byl špatný vzkaz smě-
rem k akcionářům a věřite-
lům. Úkolem managementu 
je nalézat řešení.

 Dráhy rozporují každý 
tendr na dotovaný vlakový 

provoz. Neobáváte se, že 
tím získáváte pověst zá-
škodníka liberalizace české 
železnice?
Ne, znovu říkám: hájíme 
zájmy firmy. V minulosti 
jsme jasně řekli, že určitá 
liberalizace je zdravá. Je to 
tlak na vylepšení služeb a po-
hodlí pro cestující. Příkla-
dem je trať Praha–Ostrava. 
Ale na druhé straně naprosto 
odmítáme takzvaný britský 
model totální liberalizace 
a fragmentace dopravy. 
Silný národní dopravce by 
měl zůstat. Podle mě je nám 
bližší model Rakouska nebo 
Německa. 

 Národní dopravce by 
tedy podle vás měl mít za-
jištěný určitý podíl na trhu 
a dostávat provoz na části 
linek přímo bez soutěže?
Ano. My bychom ideálně 
chtěli přímá zadání na deset 
let s přiměřeným ziskem, 
tedy ziskem větším než dnes. 
A proč ne? Evropská legisla-
tiva, tedy čtvrtý železniční 
balíček, s touto možností 
počítá. Na druhou stranu za 
to objednatelům nabízíme 
spolehlivou službu, kterou 
umíme zajistit v celé síti.

 Jak velký díl spojů byste 
si představoval, že by dráhy 
získaly přímo?
Ideálně takový, jaký mají 
dnes (96 procent přeprave-
ných cestujících – pozn. red.). 

 Tak vysoký podíl nemají 
ani Deutsche Bahn v Ně-
mecku.
Samozřejmě. Ale my 
teoreticky můžeme vyhrát 
všechny soutěže, alespoň se 
o to budeme snažit a dávat 
dobré nabídky. 

 Zatím jste ale nikdy ne-
nabídli nejnižší cenu. Proč?  
Protože do nabídky poctivě 
kalkulujeme přímé i alokova-
né nepřímé náklady souvi-
sející s činností. Pokud chce 
stát zachovat síťové zajištění 
služeb včetně pokladen, pře-
pravy vozíčkářů, přepravy 
kol a dalších služeb, musí-
me náklady započítávat do 
nabídkových cen v tendrech. 
Soukromníky síť nezajímá, ti 
chtějí jen jednoduchý byznys 
na jedné konkrétní lince.

 Na váš popud muselo 
ministerstvo zrušit 
i pilotní tendr na rychlíky 
Plzeň–Most. Ministr chce 
ale zakázku zadat přímo 
vaší konkurenci. Budete 
proti tomu ještě něco dělat?

Národní dopravce 
musí zůstat silný 
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n Generální ředitel a předseda představenstva Českých 
drah Pavel Krtek postrádá výbušnost svých předchůdců 
Petra Žaludy či Daniela Kurucze. Působí spíše dojmem 
cifršpiona, který se neobejde bez podkladů plných tabulek 
a grafů. Možná právě v dokonalé znalosti čísel je jeho 
síla, když zdůrazňuje, že hájí zájmy svého podniku proti 
všem. „Jedinou naší prioritou je akciová společnost. Firmu 
musíme bránit, a to i vůči státním institucím,“ říká.

 Soukromníky 
železniční síť 
nezajímá, ti chtějí jen 
jednoduchý byznys na 
jedné konkrétní lince.



Řešili jsme to v našich řídi-
cích orgánech a využili jsme 
všechny opravné prostředky. 
Teď už proti tomu můžeme 
obtížně něco dělat, minis-
terstvo postupuje v souladu 
s legislativou. 

 Ministerstvo tedy na 
této trati koná podle vašich 
představ. Až na to, že šťast-
livcem nejsou České dráhy.
Ano, v tomto případě nejde 
o přímé zadání pro nás. 
Bohužel. Ale je to stejné, 
jako kdybyste se zeptal třeba 
světového výrobce limonád, 
jaký chce mít podíl na trhu. 
Odpoví – samozřejmě co 
největší.

 Pro České dráhy je vel-
kou neznámou osud regio-
nální dopravy po vypršení 
desetiletých smluv s kraji 
v roce 2019. Už víte, kde 
lokálky dostanete přímo 
a kde budete muset jít do 
soutěže?
Bohužel ne. Máme obchodní 
model do roku 2019, o který 
se můžeme opřít, a prezentu-
jeme ho akcionářům, věřite-
lům i zaměstnancům. Zatím 
ovšem stále nevíme, jak bude 
vypadat prostředí pro byz-
nys po roce 2019. Neexistuje 

ani představa, jaké postavení 
má mít národní dopravce 
a zda ho stát vůbec chce. 
My bychom rádi na další 
období s objednateli uzavřeli 
dlouhodobé smlouvy. Máme 
čtrnáct krajů a ministerstvo 
dopravy. Každý je zákazník 
a každý chce pro své občany 
něco jiného. Snažíme se 
naslouchat a vyhovět všem. 
Věřím, že se nám podaří je 
přesvědčit, že jsme pro ně 
nejlepší volbou.

 Řada krajů i antimono-
polní úřad se ale na přímé 
zadání netváří nadšeně, 
není to pro vás obrovská 
nejistota?
Je to velký problém. Na 
prezentacích pro agenturu 
Moody’s pokaždé padají 
dotazy na obchodní model 

po roce 2019. Chceme mít 
jasno co nejdříve, protože je 
to nejistota pro akcionáře, 
věřitele, zaměstnance i pro 
samotné objednatele doprav-
ních služeb. Jaký budeme mít 
podíl na trhu, jaké cash flow, 
zda budeme schopni dostát 
závazkům i po roce 2019 
a tak dále. Vezměte si jen, 
jaká je účetní hodnota naše-
ho majetku, a ta nejistota ten 
majetek ohrožuje.  

 Často zmiňujete věřitele. 
Zbaví se dráhy někdy dluhu 
necelých 34 miliard korun, 
nebo jej donekonečna pova-
lí před sebou? 
Máme rozjetých zhruba 
pět projektů, jak jej snížit. 
Můžeme k tomu využít i vý-
nos z prodeje nádraží 
3,3 miliardy korun. Usiluje-
me o předčasné splacení čás-
ti, věřitelé ale mají naše staré 
dluhy s dobrým úrokovým 
výnosem a nemají žádný 
důvod na to přistoupit. Také 
chceme pomoci ČD Cargu, 
aby si nemuselo brát úvěry 
na nové lokomotivy. A pak 
je tu vnitřní dluh. Sto až dvě 
stě milionů korun dáme na 
vylepšení podmínek pro 
zaměstnance a na zvýšení 
efektivity práce. Půjde napří-

klad o nové sprchy, zázemí 
v depech nebo nové stroje. 

 To jste ale neodpověděl 
na tu původní otázku. 
Schválená koncepce snižová-
ní dluhu je součástí dlou-
hodobého plánu skupiny. 
Spočívá v postupném snižo-
vání zadlužení díky tomu, 
že každoroční investice jsou 
a budou do výše odpisů po-
nížených o úrokové náklady. 
Dluh klesne na úroveň zdra-
vého zadlužení, které má 
každá firma naší velikosti.

 Co si představit pod 
pojmem zdravé zadlužení 
v případě ČD?
Hranice zdravého zadlužení 
je kolem 25 miliard; rádi 
bychom ji dosáhli ideálně za 
pět let. 

 Kdy jste jel naposledy 
vlakem a jak často jezdíte?
Naposledy minulou sobotu 
z předměstí do centra Prahy 
do divadla. Občas využívám 
příměstské CityElefanty, pro-
tože i o víkendu je výhodněj-
ší přijet na nádraží, zaparko-
vat a pak jet vlakem dvacet 
minut na náměstí Republiky. 
Vždycky se přitom dívám, co 
by se dalo vylepšit, a kole-

gům posílám fotky a svoje 
připomínky. Služební cesty 
třeba do Vídně nebo Berlína 
jezdím výhradně vlakem. 
Dokonce loni jsme s kole-
gou vyzkoušeli konkurenty. 
Z Prahy do Olomouce jsme 
jeli s jedním a zpět s druhým.
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Vystudoval 
francouzskou 
státní 
technickou 
univerzitu 
Ecole Central Paris. Začal 
pracovat ve společnosti 
Lafarge Cement. Poté se na 
devět let přesunul do skupiny 
Unipetrol. Zde byl mimo jiné 
finančním ředitelem divize 
železniční dopravy Unipetrol 
Doprava, stejnou pozici 
zastával v pardubickém 
Paramu. Počátkem roku 2014 
se stal členem představenstva 
Českých drah a náměstkem 
generálního ředitele pro 
ekonomiku a techniku. 
Předsedou představenstva je 
od listopadu téhož roku. Krtek 
má tři děti, hraje tenis a lyžuje. 

Pavel 
Krtek (46)
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 Čistý dluh ČD činí 
33,6 miliardy korun. 
Hranice zdravého 
zadlužení je 25 miliard; 
rádi bychom ji dosáhli 
ideálně za pět let. 
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Tvář dne 

 I když jsem nevyhrála, jsem pyšná, 
jak jsem tu dva týdny hrála. Doufám, 
že další grandslamová finále přijdou,

řekla česká tenistka Karolína 
Plíšková po prohraném finále 
US Open v New Yorku, jež je 
zatím vrcholem její kariéry. 
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Glosa

Kdo se nebojí komunistů
Za pár týdnů jsou jedny volby, necelý rok po nich další. 
Proto by byl blázen ten, kdo by si nějakými velkými gesty 
zabouchával dveře k budoucím variantám vládnutí. Přes-
to není bez zajímavosti, jak se oťukávají hnutí ANO a čeští 
komunisté. Andrej Babiš v rozhovoru pro časopis Týden 
odmítl po volbách ignorovat komunisty („Je k tomu nějaký 
důvod?“ ptá se ze svého pohledu řečnicky). A šéf komu-
nistů Filip v ČT zareagoval vstřícně: „KSČM si nepřeje 
oligarchickou vládu, ale...“

Není to velké překvapení. Antikomunismus od Andreje Ba-
biše nikdo nečeká, ani by mu jej nikdo nevěřil. Ve vztahu ke 
komunistům ho netíží historie (jako lidovce) ani stranické 
usnesení (jako ČSSD), ani program (jako pravicové strany). 
Už delší dobu se počítá s tím, že příchod komunistů do Stra-
kovy akademie je otázkou času. Jen většina pozorovatelů 
asi čekala, že je tam dovede ČSSD, která se zbaví Bohumín-
ského usnesení. Že by je tam mohl přivést Andrej Babiš, je 
představa neotřelá, ale bude třeba si na ni zvyknout.
 Martin Čaban

Když si odmyslím kolegy, pracovní dobu, náplň práce, výplatu, 
stres a migrény, je to ta nejlepší práce, jakou jsem kdy měl.

Patnáct let 
na stejné lodi
S odstupem patnácti let je 
hledání odpovědi na otázku, 
co všechno způsobily a ne-
způsobily útoky z 11. zá- 
ří 2001, překvapivě těžší 
než bezprostředně po nich. 
Snaha Spojených států do-
padnout a potrestat viníky 
nebyla korunována rychlým 
úspěchem.

Lze jen spekulovat, jak by-
chom dnes smýšleli o světě, 
kdyby se podařilo bin Ládina 
zlikvidovat bezprostředně po 
invazi do Afghánistánu, tedy 
v říjnu či listopadu 2001. A že 
k tomu prý mnoho nechy-
bělo. Místo toho to trvalo 
skoro deset let. Během nich 
se v rámci „války s terorem“ 
zhroutil konsenzus mocnos-
tí, v prvé řadě USA, Ruska 
a Číny, umožňující neúprosný 
boj proti islámskému funda-
mentalismu v Afghánistánu, 
Čečně a Sin-Ťiangu, respekti-
ve jeho exponentům kdekoli 
na světě. Původně zcela legi-
timní aktivity, které Ameri-
čané zahájili v Afghánistánu, 
narazily na odpor části jejich 
spojenců a všech konkurentů. 
Především kvůli vojensky 
sice úspěšné, leč politicky 

i morálně pochybné invazi do 
Iráku v roce 2003. Tento krok 
dal všem kritikům USA do 
rukou mimořádně silný argu-
ment zpochybňující veškeré 
americké aktivity kdekoli ve 
světě a v celé historii.

Pátrání po odpovědích 
na otázky legality a legiti-
mity „války s terorem“ je 
a v dohledné době zůstane 

podstatnou součástí života 
západních společností. 
Příkladem budiž zpráva 
Chilcotovy komise z letoš-
ního června. Zůstane také 
prostředkem politického 
boje mocností usilujících 
o přehodnocení pravidel svě-
tového (ne)řádu na globální 
úrovni. Zjevný neúspěch 
nastolení demokratických 
režimů v Afghánistánu 
a Iráku je šikovně stavěn do 
kontrastu s hospodářským 
rozkvětem Číny a její „sta-
bilitou“, případně s ruským 
„zvednutím se z kolen“. 
Sociální, environmentální, 
bezpečnostní i politické 

problémy, kterým Peking 
i Moskva nepříliš úspěšně 
čelí, se daří úspěšně odstínit. 
Zejména prostřednictvím 
negativních projevů mohut-
ného sociálního protestu 
s počátkem v prosinci 2010, 
jemuž se dostalo označení  
Arabské jaro. 

Řada režimů nastolených 
v arabském světě v pade-
sátých a šedesátých letech 
minulého století se dostala 
na hranu fyzického a mo-
rálního zhroucení podobně 
jako komunistické režimy ve 
střední Evropě o 20 let dříve. 
Na rozdíl od střední Evropy 
se však jejich nefunkčnost 
neprojevila v kontextu sou-
těže s „kapitalismem“, ale 
kvůli neschopnosti zvlád-
nout demografický a ekono-
mický tlak.

Mnohé tyto režimy 
podporovaly Ameriku v její 
válce s terorem. Přesto se 
podařilo rozšířit tezi, že USA 
potřebují destabilizovat celý 
muslimský svět, aby mohly 
nadále válčit a prodávat 
zbraně, aby mohly oslabit 
či rovnou zničit Evropskou 
unii a čelit vzrůstající moci 
Číny a Ruska. Chyby, kterých 
se USA po 11. září dopustily, 
jsou značné. Ale v dnešní 
atmosféře většinou zaniká, 
že Rusko a Čína byly (a když 
jim to přijde vhod, stále jsou) 
s Američany na stejné lodi, 
pokud jde o boj proti islamis-
tickému terorismu.

Autor je politický geograf

komentář

Michael Romancov

Invaze do Iráku 
dala všem kritikům 
USA do rukou 
silný argument 
zpochybňující 
veškeré americké 
aktivity.
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Novinka z potterovského světa vyjde 24. září

Kniha Harry Potter a prokleté dítě, která je scénářem stejno-
jmenné divadelní hry, vyjde v českém překladu 24. září. Scénář 
vydá nakladatelství Albatros stejně jako celou sérii.

The Tap Tap připomenou transporty pražských Židů

Kapela The Tap Tap otevře 14. září v prostorách nádraží 
Bubny sérii akcí připomínajících 75 let od prvního transpor-
tu židovských obyvatel Prahy do koncentračních táborů.

Sully ovládl americká kina

Novinka Clinta Eastwooda Sully: Zázrak na řece Hudson se 
stala vítězem žebříčku návštěvnosti amerických kin. /čtk, sul/

Krátce

n Čtyřhodinové fili-
pínské drama Žena, 
která odešla vyhrálo 
letošní Benátky. Třia-
sedmdesátý ročník 
nejstaršího filmového 
festivalu světa vynesl 
cenu také novince 
Toma Forda či herečce 
Emmě Stoneové.

Iva Přivřelová
Od naší spolupracovnice

V únoru na Berlinale získal 
nejznámější filipínský filmař 
současnosti Lav Diaz cenu 
za inovaci díky svému 
osmihodinovému 
opusu Ukolébavka 
pro bolestné 
tajemství. 
Jeho aktuální 
novinka Žena, 
která odešla, 
trvající na Dia-
zovy obvyklé 
standardy pou-
hých 226 minut, 
o víkendu dostala 
v Benátkách sošku 
nejcennější, Zlatého lva. „Je 
to cena pro mou zemi, pro 
Filipínce a jejich boj,“ uvedl 
57letý Diaz poté, co ocenění 
převzal z rukou režiséra 
posledních bondovek Sama 
Mendese. Černobílé drama 
inspirované povídkou Lva 
Tolstého vypráví o ženě, 

která se v roce 1997 po třiceti 
letech vězení vrací do svého 
zpustošeného domova. 

Diazův snímek v letošní 
dvacetičlenné soutěži jako 
jediný zastupoval Asii. Pře-
vládaly americké produkce, 
jedna z nich, smutná roman-
ce spojená s melodramatem 
krvavé pomsty Noční zví-
řata, byla ověnčena Velkou 
cenou poroty. Její autor Tom 
Ford, také známý jako módní 
návrhář, za ni poděkoval 
v italštině. Další Američan, 
Noah Oppenheim, vyhrál 
Stříbrného lva díky scénáři 
k filmu Jackie sledujícímu 
manželku Johna Kennedyho 
během několika dní po prezi-

dentově zavraždění. 
Dystopickou 
romanci při-

pomínající 
odvar ze Šíle-
ného Maxe 
The Bad 
Batch přijali 
novináři 

chladně.  
Přesto si 

novinka Any 
Lily Amirpouro-

vé, autorky upírského 
westernu Sama nocí tmou, 
odváží z Benátek Zvláštní 
cenu poroty. Americký 
úspěch korunoval Volpiho 
pohár pro herečku Emmu 
Stoneovou, hvězdu oblí-
beného muzikálu La La 
Land. „Je mi moc líto, že tu 
nejsem, už proto, že bych 

zlatý lev 
Filipíncům

Vítězný snímek  
73. ročníku benátského 

festivalu trvá

226
minut, což je pro režiséra 

Lava Diaze spíše kratší 
stopáž. Volání 

už od 1 kč
Koupíte 

v trafice 

a e-shopu

Volání za 1 Kč/min. se vztahuje na volání na jedno vámi zvolené číslo 
nebo na víkendové volání při dobití kreditu min. 200 Kč měsíčně. 

Více informací a e-shop na bleskmobil.cz 

258218/13� inzerce

věděla, že nejde o vtip mých 
kolegů,“ vzkázala Stoneová.

Mezi nejpopulárnější 
snímky soutěže patřila 
i hořká satira Čestný občan 
o slavném spisovateli, který 
se vrací do rodného měs-
tečka – díky ní si pohár pro 
nejlepšího herce odnesl 
Argentinec Oscar Martínez. 
Latinská Amerika bodovala 

i díky Mexičanu Amatovi 
Escalantemu, který k ceně 
za režii z Cannes za film Heli 
přidal cenu za režii z Bená-
tek za film o sexu, mysogynii 
a o homofobii Nezkrocená 
země. Porota, v níž kromě 
Mendese zasedly i herečky 
Gemma Artertonová, Chiara 
Mastroianniová, umělkyně 
Laurie Andersonová nebo 

loňský vítěz Lorenzo Vigas, 
udělila Lva za režii také Ru-
sovi Andreji Končalovskému 
za černobílé drama o holo-
caustu Ráj. Jiný černobílý 
snímek, francouzsko-němec-
ký Frantz o odpuštění po 
první světové válce, vynesl 
cenu pro nový herecký talent 
Němce Paule Beerové, obje-
vu Françoise Ozona.

překvapivý vítěz. Lav Diaz svým artovým filmem porazil v Benátkách řadu slavnějších kolegů.
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PO PAtNáCti lEtECh. Ve Spojených státech si připomněli 
patnácté výročí teroristických útoků z 11. září. Centrem vzpo-
mínkových akcí se stalo Ground Zero. Zde, v místě bývalého 
Světového obchodního centra, dnes stojí Národní památník 
a muzeum. Vzpomínalo se ale i jinde. Tři tisíce vlajek na 
upomínku obětí například ozdobilo park ve městě Winnetka 
v Illinois.  Více E15.cz
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